
 نمايش »خلود« ويژه بانوان
در حوزه هنري اجرا مي رود

نمايش »خلود« كاري از گروه هنر مقدس به مناس�بت ايام 
محرم ويژه بانوان از دوم تا هفتم آبان ماه به صحنه مي رود. 
نمايش خلود كاري از گروه هنر مقدس به نويسندگي و كارگرداني 
مريم شعباني كه به مناسبت هفته دفاع مقدس در فرهنگسراي 
عترت برگزار مي شد قرار است در اجرايي مجدد به مناسبت ايام 
محرم ويژه بانوان از دوم تا هفت��م آبان ماه در حوزه هنري نيز به 
صحنه برود. مريم شعباني كارگردان اين نمايش ضمن اعلام اين 
خبر به »جوان« گفت: در مدت اجراي اين نمايش سازمان بسيج 
هنرمندان كشور حمايت ها و همراهي هاي خوبي با ما داشت كه 
موجب دلگرمي ما ش��د. موضوع اين نمايش به تقابل سه زن از 
سه عصر متفاوت يعني عاش��ورا، انقلاب اسلامي و دفاع مقدس 
مي پردازد و س��بك زندگي، هدف و فرزندپروري آنها را مقايسه 
مي كند. با وجود اينكه داستان نمايش واقعي است، ولي در فضايي 
سوررئال روايت مي شود، در واقع اين نمايش به تجسم و نتيجه 

اعمال ما در عالم برزخ مي پردازد. 
.........................................................................................................

بيتا فرهي دوباره با داريوش مهرجويي 
همكاري مي كند

بيتا فره�ي در »لامينور« 
تازه ترين فيل�م داريوش 
مهرجوي�ي ايف�اي نقش 

مي كند. 
به گزارش ايسنا، ۳۰سال پس 
از فيلم »هامون«، بيتا فرهي 
بازيگر نقش »مهش��يد« در 
»لامينور« مهرجويي بازي 
مي كند تا چهارمين همكاري اش با مهرجويي پس از فيلم هاي 
»هامون«، »بانو« و »ميكس« باشد. بيتا فرهي همچون گلشيفته 
فراهاني، عزت الله انتظامي، علي نصيريان، خسرو شكيبايي، ليلا 
حاتمي و علي مصفا از كشف هاي داريوش مهرجويي است. علي 
نصيريان، پرديس احمديه، سيامك انصاري، علي مصفا، مهرداد 
صديقيان، بهناز جعفري، كاوه آفاق، ديبا زاهدي، رضا داودنژاد و 
امرالله صابري از بازيگران قطعي »لامينور« هستند. »لامينور« به 
كارگرداني داريوش مهرجويي با طراحي گريم عبدالله اسكندري 
و مديريت فيلمبرداري بهرام بدخشاني و با نويسندگي مشترك 
وحيده محمدي فر و داريوش مهرجوي��ي به تهيه كنندگي رضا 

درميشيان جلوي دوربين رفته است. 
.........................................................................................................

تريلر سعيد ملكان در راه جشنواره فجر 
فيلمب�رداري »روز صف�ر« ك�ه روايت�ي از ي�ك اتف�اق 
ملته�ب معاص�ر اس�ت و س�عيد مل�كان ب�ه هم�راه 
به�رام توكل�ي آن را نوش�ته اند در ته�ران آغ�از ش�د. 
به گزارش »جوان« به نقل از روابط عمومي فيلم »روز صفر« كه 
روايتي از يك اتفاق ملتهب معاصر است، قرار است طي دو ماه 

در ايران و چند كشور خارجي جلوي دوربين برود. 
امير جديدي و ساعد سهيلي دو نقش اصلي فيلم »روز صفر« 
هستند و در كنار آنها چند بازيگر خارجي و چندين بازيگر تئاتر 

در فيلم »روز صفر« هنرنمايي مي كنند. 
همچنين يك چهره مطرح ديگر طي روز ه��اي آينده به گروه 
بازيگران فيلم اضافه مي ش��ود. فيلمنامه »روز صفر« را سعيد 
ملكان و بهرام توكلي به صورت مشترك به نگارش درآورده اند. 
»روز صفر« براي نمايش در جشنواره  فيلم فجر آماده مي شود. 
.........................................................................................................

مدير مؤسسه شرق شناسي شيكاگو :
 نمي توانم تضمين كنم17 هزار لوح 

هخامنشي به ايران باز گردد
رئيس مؤسسه شرق شناسي شيكاگو با بيان اينكه بازگشت 
الواح نياز به مجوز دولت�ي دارد و نمي توانم تضمين كنم كه 
بقيه الواح بازمی گردد، گفت: اين امر نيازمند گذر زمان است.

به گزارش »جوان« ب��ه نقل از روابط عمومي س��ازمان ميراث 
فرهنگي پروفسور وودز رئيس مؤسسه شرق شناسي شيكاگو 
در نشست خبري مراسم رونمايي ازهزارو ۷۸۳ لوح هخامنشي 
كه ديروز در موزه ملي برگزار شد،گفت: ما علاقه داريم كه بقيه 
لوح هاي هخامنش��ي را به زودي به ايران برگردانيم اما اين امر 
نيازمند گذر زمان است زيرا در ابتداي امر بايد امر نگهداري از 
آنها را مدنظر قرار بدهيم و سپس بسته بندي آنها مقداري زمان 
مي برد، گذراندن روند قانوني نيز مهم است. بازگشت  هزارو ۷۸۳ 
لوح هخامنشي در اين مرحله تصادفي نبوده و تلاش كرديم در 
اين مرحله لوح هايي كه وضعيت بهتري داشتند و به نوعي گوهر 

مجموعه بودند برگردانده شوند. 
او گفت: هم اكن��ون كارهاي بس��ته بندي مرحل��ه دوم انجام 
مي شود، البته بايد رس��يد گواهي اول داده شود تا گواهي دوم 

صادر شود.
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حكمت 327 

پيروز نش�د آن كس كه گناه بر 

او چيرگی يافت و آن كس كه با 

بدى پيروز شد، شكست خورده 

است.

حسام الدين سراج معتقد است كه با حضور مافياي موسيقي 
راحت ت�ر مي توان كنس�رت برگزار ك�رد تا اينك�ه بخواهيم 
در اي�ام مح�رم و صف�ر كنس�رت مناس�بتي برگ�زار كنيم!
حسام الدين سراج، خواننده موسيقي سنتي كشورمان در رابطه با 
مصائب و مشكلات امروزه در فضاي موسيقايي كشورمان به ايسنا 
مي گويد: برگزاري كنسرت در فصول عادي به اين صورت است كه 
تهيه كننده با وزارت ارشاد و جاهاي مورد نياز مرتبط است و براي 
هنرمندان پاپ كنسرت برگزار مي كند، به همين جهت نيز به آن 
مافيا مي گويند. با حضور در اين مافيا راحت تر مي توان كنس��رت 
برگزار كرد تا اينكه بخواهيم در ايام محرم و صفر كنسرت مناسبتي 
برگزار كنيم. اين خواننده موسيقي سنتي كشورمان كه همزمان با 
دومين سوگواره موسيقايي عاشورا كه قطعاتي از آلبوم »وداع« را 
با سبك عاشورايي روي صحنه برده است در مورد اجراي اين آلبوم 
مي گويد: آلبوم »وداع« سال گذشته نيز در آبان ماه اجرا شد و برخي 
از دوستان آن را شنيده بودند و علاقه داشتند كه كنسرتي با اجراي 
آثار اين آلبوم روي صحنه ببرند كه اين مهم با مقدماتي انجام شد، 
البته جلسه اي براي فروختن يا نفروختن بليت اين كنسرت داشتيم 
كه من گفتم براي مردم عادت ش��ده كه براي ش��ركت در مجلس 
اباعبدالله)ع( پول نمي دهند. حال چه اشكالي دارد كه اگر شهرداري 
مي تواند، هزينه هاي اين امر را تقبل و مردم را براي حضور در اين 
برنامه دعوت كند؟ سراج ادامه مي دهد: چنين برنامه اي به اصطلاح 
قديمي، برگزاري همان روضه ولي به ش��يوه هنري است، در واقع 
در روضه مداحان مي خوانند و چند نفر درباره واقعه كربلا صحبت 
مي كنند ولي در اين برنامه اشعار عمان ساماني براي مردم خوانده 

 شد، يك اركستر بزرگ سازهاي زهي ايراني را نواخت و يك گروه كر 
1۰ يا 14نفره نيز همخواني كرد. اين خواننده موسيقي سنتي اظهار 
مي كند: من از اين كارها خير ديده ام. اين كارها آنقدر جنبه معنوي 
زيادي براي من و بچه هاي دست اندركار دارد كه حاضرند حتي از 

جيب خود هزينه كنند و مردم بيايند و اين كارها را ببينند. 
وي در پاسخ به اين س��ؤال كه چرا هنرمنداني كه توانايي اجرا در 
كنس��رت هاي مذهبي يا متناس��ب با ايام محرم و صفر را دارند، 
علاقه اي به ش��ركت در برگزاري اين برنامه ها نش��ان نمي دهند، 
مي گويد: اين مس��ئله به ن��وع نگرش افراد برمي گ��ردد. بعضي از 
هنرمندان به خصوص موسيقيدان ها تصورشان اين است كه افراد 
اهل دين و ديانت موسيقي را قبول ندارند، يعني با آن سر سازگاري 
ندارند، به همين جهت عقب نشيني مي كنند. اين كار ساده نيست 
چراكه براي انجام اين كار بايد با دو جناح بجنگيد. از يك طرف بايد 
آقايان مسئول را قانع كنيد كه اين كار يك ضرورت اجتماعي است 

و از طرف ديگر بايد براي گرفتن مجوز اجرا دردسر بكشيد. 

حسام الدين سراج مطرح كرد

كنسرت با مافياي موسيقي راحت تر است تا اجراي سوگواره در محرم!

هشدار شوراي صنفي نمايش به سرگروه هاي آستارا، آزادي و باغ كتاب 

هرچه زودتر قراردادهاي آثار كودك خود را ارائه كنيد
    فرزين ماندگار

پ�س از انتقاد به نامناس�ب ب�ودن همه آثار س�رگروه 
اك�ران س�ينمايي، رئيس ش�وراي صنف�ي نمايش در 
جلس�ه ديروز اين ش�ورا به س�رگروه هاي سينماهاي 
آس�تارا، آزادي و ب�اغ كت�اب هش�دار داد ت�ا هر چه 
زودت�ر قرارداده�اي آثار كودك خ�ود را ارائ�ه كنند. 
روز گذشته »جوان« در گزارش��ي درباره تناسب نداشتن 
هيچ كدام از فيلم هاي اكران س��ينمايي با خانواده ها و رده 
سني كودكان انتقاد كرد و اين سؤال جدي مطرح شد كه 
اساساً چرا سازمان سينمايي برنامه اي براي توليد فيلم براي 

مهم ترين اقشار و رده هاي سني ندارد. 
اين انفعال و بي عملي در حوزه فيلم كودك در حالي رقم 
مي خورد كه سالانه جشنواره اي بزرگ و پرهزينه با عنوان 
بين المللي فيلم كودك در شهر اصفهان برگزار مي شود و 
بنياد سينمايي فارابي نيز متولي برگزاري آن است؛ مركزي 
كه هم در ارائه تسهيلات مالي داراي امكانات و اختيارات 
است و هم درباره برنامه ريزي براي هدايت، سرمايه گذاري 
و نيز حمايت از سينماي كودك داراي شرح وظايف است 
اما اتفاقي كه رقم مي خورد اين اس��ت كه دست اين مركز 
همه ساله براي اكران سينمايي كاملًا خالي است و حتي 
يك فيلم مناسب و قابل توجه كه با كيفيت بالا توليد شده 
باش��د براي بچه ها و خانواده ها در ميان آثار مورد حمايت 
فارابي به چش��م نمي خورد يا دست كم مي توان گفت آثار 
مورد حمايت اين مركز نمي تواند پاي بچه ها و خانواده ها را 

به سالن هاي سينما باز كند.
اين در حالي اتفاق مي افتد كه سازمان سينمايي وزارت 
ارشاد يكي از منفعل ترين و بي برنامه ترين دوره هاي خود 
را پشت سر مي گذارد. رده بندي سني آثار سينمايي كه 
مدتي است به نظر مي رس��د به شكلي جدي برقرار شده 
است نشان مي دهد كه در سبد توليدات سينماي ايران  
چه در بخش دولتي و چه در بخش خصوصي آثاري كه 
مناسب خانواده و رده سني كودك و نوجوان باشد، يافت 
نمي ش��ود، بماند كه اساس��اً آثار ديگري نيز كه ساخته 
و اكران مي شوند حتي براي رده س��ني بزرگسالان نيز 
حرفي براي گفتن ندارند و نمي توان از آنها به عنوان يك 

كالاي فرهنگي دفاع كرد. 
اين انتق��ادات موجب ش��ده ش��وراي صنف��ي نمايش به 
س��رگروه هايي كه تاكن��ون فيلم كودك اك��ران نكرده اند 
اولتيماتوم دهد كه هرچه زودت��ر فيلم هاي كودك خود را 

براي اكران اعلام كنند. 
در اين باره غلامرضا فرجي سخنگوي شوراي صنفي نمايش 
روز گذشته به مهر گفت: طبق آخرين مصوبه شوراي عالي 
اكران در سال گذشته، قرار شد تا سرگروه هاي سينمايي در 
طول سال اقدام به اكران يك فيلم كودك كنند، در جلسه 
اخير شوراي صنفي نمايش تأكيد شد تا سرگروه هايي كه 
قراردادهاي فيلم هاي كودك خود را ارائه نداده اند، هرچه 

سريع تر اقدام كنند. 
به گفته اين مس��ئول س��ينمايي پرديس هاي باغ كتاب، 
آس��تارا و آزادي از جمله سرگروه هايي هس��تند كه بايد 
قراردادهاي كودك خود را به ش��ورا ارائه دهند. در حال 
حاضر اكران س��ينماي ك��ودك اگر م��ورد حمايت قرار 
نگيرد، در ميان ديگر آثار در حال اكران ديده نمي شود و 
نيازمند حمايت سرگروه ها و همچنين تبليغات مناسب 
و حمايت مناسب است تا بتواند خروجي گيشه خوبي نيز 

داشته باشد. 
معلوم نيس��ت اگر انتقادهاي پي در پي برخي رسانه هاي 
دلس��وز نبود آيا ش��وراي نمايش آثار س��ينمايي خود را 
موظف به ترتيب اثر دادن به نفع مهم ترين رده هاي سني 
و اقشار مي دانست يا اين تكليف را پشت گوش مي انداخت 
اما موضوع س��ينماي كودك صرفاً ب��ا مديريت اكران حل 
نمي ش��ود بلكه نبود يك برنامه ريزي دقيق و كارشناسانه 
براي تقويت محتوا و كيفيت آثار س��ينمايي به سود اقشار 
هدفي چون خانواده ها و رده س��ني كودكان منجر شده تا 
دست سينماي ايران در بخش اكران نيز پر نباشد. اجراي 
نصفه نيمه و غيركارشناسانه رده بندي سني دست كم اين 
مزيت را داش��ت كه به ش��كلي واقعي تر وضعيت توليدات 
سينماي ايران را كه مغايرت كامل با تعالي فرهنگ جامعه 

دارد به معرض نمايش بگذارد.

 ديدار وزير ارشاد 
با مراجع براى رفع شبهات »مست عشق«

   مصطفي شاه كرمي 
پس از انتش�ار خبر س�اخت فيلم س�ينمايي »مس�ت عشق« با 
موض�وع زندگ�ي مول�وي در تركي�ه و ايج�اد برخي حواش�ي، 
شنيده شده كه وزير ارش�اد روز گذش�ته با برخي مراجع تقليد 
درباره س�اخت فيل�م »مس�ت عش�ق« گفت وگو كرده اس�ت. 
از ابتداي اعلام خبر ساخت فيلم سينمايي مست عشق توسط حسن 
فتحي حواشي متعددي پيرامون آن اتفاق افتاد و شايد به همين علت 
بود كه فتحي ساخت فيلم درباره مولوي را سخت، جنجالي و با حواشي 
زياد به دليل حساس��يت هايي كه درباره اين ش��خصيت وجود دارد، 
دانست. اولين حاش��يه ها از ميان اظهارات متناقض فرهاد توحيدي 
نويسنده اين اثر با حسن فتحي متولد ش��د؛ آنجايي كه توحيدي به 
روزنامه سازندگي گفته بود كه »قرار است يك بازيگر تركيه اي در نقش 
مولانا ظاهر شود.« پس از اين اظهار نظر حسن فتحي كارگردان اين 
اثر اينگونه بيان كرد كه »به ش��ايعات اعتنايي نكنيد! هرچند انديشه 
رفيع و جهان شمول جناب مولوي، وراي همه تعصبات نژادي و قومي و 

جغرافيايي  است، اما در فيلم »مست عشق« علاوه بر بازيگر نقش شمس 
تبريزي، بازيگر نقش حضرت مولوي هم قطعاً ايراني خواهد بود.«

پس از اعلام انتخاب شهاب حسيني و پارسا پيروز فر برای ايفاي نقش 
شمس تبريزي و مولوي و فروكش كردن اين موارد انتشار پاسخ دفتر دو 
تن از مراجع تقليد به يك استفتا سرنوشت ساخت اين فيلم سينمايي 

را وارد مرحله تازه اي كرد. 
در متن اين اس��تفتا كه با امضاي »جمعي از طلاب و فضلاي حوزه« 
منتشر ش��د چند فرض غلط وجود داش��ت؛ اولاً اينكه اعلام شده بود 
فيلم »مست عشق« سريال اس��ت كه چنين چيزي واقعيت نداشت. 
ثانياً در اين استفتا از هزينه كردن بيت المال و بودجه دولتي در ساخت 
اثر سخن به ميان آمده بود كه اين هم خبر درستي نبود. چه اينكه قرار 
است سرمايه گذار بخش خصوصي داخلي و خارجي هزينه آن را تأمين 
كنند. فرض غلط ديگر مربوط به پخش اين فيلم بود كه گفته شد قرار 

است به صورت سريال از رسانه ملي پخش شود. 
بر اس��اس متن اس��تفتا )حمل بر صحت و واقعيت داش��تن موضوع 
مطروحه( دفتر دو مرجع عاليقدر س��اخت اثري با ابع��اد مفروض را 
شرعاً جايز ندانس��تند. حالا طبق آنچه باشگاه خبرنگاران جوان از آن 
به »ش��نيده ها« تعبير مي كند، عباس صالحي وزير فرهنگ و ارشاد 
اسلامي بر اساس روال و رويه هميشگي خود به تازگي به ديدار برخي 
مراجع تقليد رفته اس��ت. او در اين ديدارها درباره موضوعات مختلف 
از جمله فيلم سينمايي »مست عشق« و حواش��ي اخير ساخت آن، 
با مراجع تقليد گفت وگو كرده است. طبق شنيده ها گفت وگوي وزير 
ارشاد با مراجع مثبت بوده و احتمالاً مانعي براي توليد فيلم مست عشق 

وجود نداشته باشد.

    خبر

   محمدصادق عابديني
 فيلم س�ينمايي »رد خون« چند روزي اس�ت 
كه روي پرده س�ينما ها رفته است؛ فيلمي كه 
داس�تانش در ادامه »ماجراي نيمروز« اس�ت 
و ب�راي اولين بار ب�ا موضوع عملي�ات مرصاد 
ساخته شده است. بازس�ازي عمليات مرصاد 
در اي�ن فيلم حاص�ل تلاش عوام�ل متعددي 
از جمل�ه جلوه هاي ويژه ميداني اس�ت. ايمان 
كرميان، مسئول انجمن جلوه هاي ويژه ميداني 
و مس�ئول جلوه هاي ويژه ميداني آثاري چون 
»پايتخت 5«، »ايستاده در غبار«، »ويلايي ها« 
و »معراجي ها« كه براي جلوه هاي ويژه ميداني 
فيلم »رد خون« سيمرغ بلورين جشنواره فيلم 
فج�ر را از آن خود كرده اس�ت، در گفت وگو با 
»جوان« از جلوه هاي وي�ژه اين فيلم مي گويد. 
 يكي از عمليات ه�اي دفاع مقدس كه 
كمترين تصوي�ر مس�تند از آن ديده 
شده، عمليات مرصاد است، براي اينكه 
اين بازسازي عمليات به واقعيت نزديك 

شود، چه كرديد؟
من در تمام پروسه پيش توليد فيلم در كنار بچه ها 
بودم و در جلس��ات دورخوان��ي فيلمنامه حضور 
داشتم. با محمدحسين مهدويان و دكتر محمدرضا 
ش��جاعي كه مس��ئول طراحي صحنه فيلم بود 
نيز درباره س��كانس ها و طراحي آن صحبت هاي 
زيادي كردم. خب يك��ي از نزديكان م��ن در آن 
عمليات حضور داشت و كم و بيش در اين سال ها 
اطلاعاتي درباره مرصاد به دست آورده بودم. براي 
اينكه طراحي بهتر انجام شود، پژوهش هاي زيادي 
داشتم و با دوستانم مشورت كردم. در مرصاد بيشتر 
خاطرات رزمنده ها درباره عمليات باقي مانده و آنها 
درباره اينكه چه اتفاقاتي و ب��ه چه نحوي رخ داده 
اس��ت صحبت مي كنند، اين خاطرات به من در 

طراحي جلوه هاي ويژه كمك زيادي كرد. 
 در مصاحبه اي گفته بوديد نوع نگاه تان 
درب�اره طراح�ي صحن�ه عملي�ات با 
كارگردان متفاوت بوده، چه نوع طراحي 

مدنظر شما بوده؟
من به عنوان مسئول جلوه هاي ويژه ميداني بايد 
رضايت كارگردان را جلب و صحنه اي كه مدنظر 
او اس��ت را پياده كنم. از آن سو دوس��ت دارم كه 
كارم به بهترين ش��كل ممكن ديده شود. مرصاد 
يك عمليات عجيب و غريب است. در اين عمليات 
يك بار بالگردها به منافقين حمله مي كنند، يك 

بار هم هواپيما ها مي آين��د و بمباران مي كنند. به 
نظرم بايد طراحي طوري انجام شود كه همه اجزاي 
عمليات ديده شود و حق مطلب ادا شده باشد. در 
فيلمبرداري اين گونه است كه شما تصاوير زيادي 
مي گيريد و بنابر زمان فيلم در »پست پروداكشن« 
و روي ميز تدوين فيلم يا كوتاه يا بلند مي شود. نظر 
من درباره بازس��ازي عمليات روي صحنه رگبار 
بالگرد بود، چون به نظ��رم از 5۰ انفجار طراحي و 
اجرا شده بايد همه آن در فيلم ديده مي شد، ولي 
من در اختيار كارگردان هس��تم و او شايد معتقد 
باشد كه تنها دو انفجار كافي باشد و حرف كارگردان 

حرف آخر است. 
 فكر مي كنيد م�ردم از جلوه هاي ويژه 

فيلم رضايت داشته باشند!
در اين چن��د روزه ك��ه از اكران فيل��م مي گذرد 
بازخورده��اي خيلي خوبي از م��ردم گرفته ام، به 
خصوص اينكه س��اخت فيلم درباره دفاع مقدس 
كاهش پيدا كرده است و مردم از تماشاي فيلم دفاع 

مقدسي استقبال كرده اند. 
چرا ساخت فيلم دفاع مقدسي كاهش 

پيدا كرده است؟
خب در ش��رايط فعلي س��اخت يك فيلم جنگي 
نزديك 6 تا ۷ميليارد تومان هزينه دارد و در كنار 
آن ادوات و نيروي انساني بالايي نياز دارد. سينماي 
دنيا براي كاهش هزينه ها به س��مت اس��تفاده از 
تكنولوژي رفته ولي در سينماي ما هر سال ادوات 
فرسوده تر مي شود. متأسفانه بازسازي ادوات انجام 
نشده و اكنون نياز به يك همت جهادي براي اين 
كار داري��م. اكنون بيش از ۳۰س��ال از پايان دفاع 
مقدس مي گذرد ولي هيچ چيزي به ادواتي كه در 
آن سال ها براي ساخت فيلم كنار گذاشته بودند 
اضافه نشده، در كنار آن هزينه هاي بالاي نگهداري 
ادوات را نيز داريم. نهادهاي زيادي مي گويند بايد 
از سينماي دفاع مقدس حمايت كرد، ولي در عمل 

اتفاقي نمي افتد. 

 در فيلم »رد خون« با مشكلاتي از اين 
جنس روبه رو بوديد؟

ما براي انتخاب لوكيشن عمليات مرصاد به مشكل 
برخورديم. محل اصلي عمليات در تنگه چهار زبر، 
الان به يك بزرگراه تبديل ش��ده و اصلًا تشابهي 
به ش��رايط آن س��ال ندارد. ما مجبور شديم براي 
بازس��ازي تنگه چهار زبر به يك روس��تا در شهر 
ايلام برويم. جابه جايي نزدي��ك 1۰۰ نفر عوامل 
فيلم و هزار نفر هنرور خيلي سخت بود. پيدا كردن 
اين ميزان هنرور و تأمين هزينه هاي آنها س��خت 
بود. همين مس��ائل باعث مي شود كار توليد فيلم 
دفاع مقدسي سخت شود. همين امسال من چند 
سناريوي دفاع مقدس��ي داشتم، وقتي طراحي ام 
درباره صحنه هاي جنگي را مي گفتم تهيه كننده ها 
مي گفتند فقط چهار تا انفجار كافي اس��ت، چون 
بودجه ب��راي انفجار بيش��تر نداري��م! اينطور كه 

نمي شود فيلم دفاع مقدسي ساخت!
 الان براي كاهش هزينه هاي جلوه هاي 
ويژه ميدان�ي از جلوه هاي ويژه بصري 
استفاده مي شود، اين مسئله به كار شما 

كمك نمي كند؟!
ما در استفاده از جلوه هاي ويژه بصري با مسئله اي 
به نام باورپذيري مواجه هستيم. هاليوود تا همين 
شش هفت سال پيش به سمت استفاده از جلوه هاي 
بصري پيش رفت و در فيلم ها ۷۰درصد جلوه هاي 
بصري بود و فقط ۳۰درصد ميداني كار مي كردند، 
اما متوجه ش��دند كه باورپذيري كار كاهش پيدا 
كرده براي همين دوباره به سمت جلوه هاي ويژه 
ميداني آمدند و اكنون ح��دود 6۰درصد ميداني 
كار مي كنند و 4۰درصد بص��ري. فرض كنيد در 
»رد خون« ما انفجار ه��ا را با جلوه هاي بصري كار 
مي كردي��م، يعني بازيگر الكي خ��ودش را پرتاب 
مي كرد و بعد روي ميز مونتاژ انفجار روي صحنه 

مي گذاشتيم، چقدر كار مصنوعي مي شد؟!
 جلوه هاي ويژه ميداني نزديك 40سال 
سابقه در سينماي دفاع مقدس دارد، با 
اين 40سال سابقه فاصله ما با سينمايي 

مثل هاليوود در چه حد است؟
اگر منظورتان تجهيزات باشد، فاصله خيلي زيادي 
داريم، نه تنها با هاليوود بلكه با خيلي از كشورهاي 
صاحب س��ينما، اما از نظر كيفيت ب��ه طور قطع 
مي گويم از كش��ورهاي منطقه يك س��ر و گردن 
بالاتريم. الان گروه هاي جلوه هاي ويژه ايراني براي 
همكاري به كشورهايي مثل لبنان، سوريه و عراق 
دعوت مي شوند. خودم پيشنهاداتي از قطر و كويت 
داش��تم كه بنا به دلايلي قبول نكردم. همين الان 
هم تيمي از بچه هاي ما در جمهوري آذربايجان در 
حال كار هستند. اگر از نظر تجهيزات به جلوه هاي 
ويژه كمك شود، ما موفقيت هاي بيشتري به دست 

مي آوريم. 
من در زمان دفاع مقدس بچه بودم و تا حدي فضاي 
جنگ و بمباران ها را به ياد دارم. به نظرم بايد سالانه 
حداقل 2۰فيلم سينماي دفاع مقدسي ساخت. در 
دهه های 6۰ و ۷۰ سينماي دفاع مقدس پررونق 
بود ولي الان ديگر خب��ري از آثاري مانند »جنگ 
نفتكش ها«، »هيوا« يا »سرزمين خورشيد« نيست. 
وقتي توليد سينما بالا رفت، من در جشنواره با چند 
فيلم در زمينه جلوه هاي ويژه ميداني رقابت خواهم 

كرد و تلاش مي كنم بر كيفيت كارم افزوده شود. 

در گفت وگوي »جوان« با مسئول جلوه هاي ويژه ميداني »رد خون« مطرح شد

چند روز اكران »رد خون« 
بازخوردهاي خوبي از مردم داشت

ما مجبور شديم براي بازسازي 
تنگه چهار زبر به يك روستا در 
ش��هر ايلام برويم. جابه جايي 
نزديك 100 نفر عوامل فيلم و 
هزار نفر هنرور خيلي سخت بود

نويد پارسا     ديده بان 

 تدارك پليس نيويورك
براي اكران »جوكر« 

در پي حاش�يه هاي اخير اكران 
فيل�م جوكر، پلي�س نيويورك 
تمهي�دات جدي�دي را ب�راي 
نماي�ش آن در نظ�ر گرف�ت. 
به گ��زارش باش��گاه خبرنگاران 
جوان به نقل از هاليوود ريپورتر، 
پلي��س ش��هر نيوي��ورك اعلام 
كرد براي اكران فيلم س��ينمايي 

»جوكر« در پايان اين هفته محافظان بيشتري را در سينما ها مستقر 
خواهد كرد. چند روز پيش، پليس لس آنجلس ه��م اعلام كرده بود 
كه چنين اقداماتي را براي اكران فيلم جدي��د كمپاني برادران وارنر 

انجام خواهد داد. 
ماجرا از اين قرار است كه در طول تابستان س��ه حادثه تيراندازي در 
امريكا رخ داد كه باعث تشديد اين حساسيت ها شده است. هفت سال 
پيش نيز طي اكران فيلم سينمايي »شواليه تاريكي« چنين حوادثي با 

حضور افرادي در لباس شخصيت دلقك فيلم رخ داده بود. 
چند روز پيش قربانيان حادثه تيراندازي آرورا نامه اي به برادران وارنر 
در مورد اين اتفاقات نوشتند. اين س��ينما )آرورا( اعلام كرد كه فيلم 
»جوكر« را به نمايش نخواهد گذاشت چراكه سال 2۰12 در اين سينما 
حادثه تيراندازي رخ داده بود كه در پي آن 12نفر جان خود را از دست 

دادند و ۷۰نفر هم صدمه ديدند. 


